
 redactioneel commentaar 

Het Nederlandse bos staat er niet geweldig bij. Recent bleek 
dat het in areaal afneemt, essen gaan dood, eiken sterven 
en iepen zijn verdwenen. De meeste zandgronden zijn de 
afgelopen vijftig jaar in ongekend tempo mineralogisch 
verarmd, waarbij een combinatie van hoge zure depositie en 
N-depositie een centrale rol speelden en deels nog spelen. 
De biodiversiteit in de bosbodem is ernstig aangetast. 
Op de armste zandgrondbossen blijkt de eiwitopbouw 
in het voedselweb van micro-organisme tot toppredator 
verstoord te zijn. De diversiteit aan bodemorganismen die 
betrokken zijn bij de strooiselafbraak en humusvorming 
op arme zandgronden is, waarschijnlijk ten gevolge van 
het onnatuurlijk hoge N-depositie, sterk ondermijnd. De 
grootschalige teeltsystemen (vlaktegewijze monoculturen) 
die ooit de arme zandgronden konden bedekken met bos 
blijken na de eerste omlopen de ontwikkeling van het bos 
juist te gaan ondermijnen. Houtoogst is niet langer overal 
verantwoord, nu blijkt dat een aantal boomsoorten in 
verhouding meer nutriënten opslaan in hun stammen en 
andere oogstbare delen van het hout dan gedurende een 
omloop wordt aangevuld.

 Wat nu te doen? 
Er ontwikkelen zich verschillende scholen in bosbeherend 
Nederland. Aan de ene kant heb je de actieven die het liefst 
snel ingrijpen door de chemische basis van het systeem weer 
meer in balans te brengen. Door het toedienen van steenmeel 
in de bossen, door het intensief aanplanten van boomsoorten 
met goed verterend strooisel, die mineralen uit de diepere 
ondergrond “omhoog pompen”. Aan de andere kant zijn er de 
afwachtenden die vinden dat het bos al eeuwenlang wordt 
gedegradeerd door het menselijke gebruik, waar het bos op 
een natuurlijke manier op reageert. Boomsoorten met slecht 
verterend strooisel domineren op de meest gedegradeerde 
bodems, wat niet betekent dat deze soorten slecht zijn voor 
de ontwikkeling van deze groeiplaatsen. De ophoping van 
strooisel en de trage humusomzetting leveren hier immers ook 
een profielontwikkeling die bijvoorbeeld het vochthoudend 
vermogen van de bodem aanzienlijk verbetert en ook het 
bindend vermogen van de spaarzaam aanwezige nutriënten 
verhoogt. Dit proces moet je niet zo maar verstoren door het 
met de beste bedoelingen te ondermijnen.

Alle betrokkenen zijn het inmiddels al wel eens over de 
noodzaak de N-depositie in bossen drastisch te verlagen. De 
aanhoudende hoge N-depositie is een belangrijke oorzaak 

voor het verminderen van bijvoorbeeld de mycorrhiza’s uit 
de bodem, van het verlies aan aminozuurvariatie in micro-
organismen en van het verruigen met enkele soorten grassen 
en bramen in het bos. Aangezien dit niet vanzelf vermindert - 
mede ten gevolge van economische belangen - is de rol van de 
overheid bij deze reductie van ongekend groot belang.

De laatste tijd is de aandacht gericht op “rijk strooisel” 
boomsoorten en bosbeheermaatregelen zoals mengen, 
kleinschalig beheer, geen bodembewerking en beperkte 
oogst. Verder loopt er momenteel een aantal onderzoeken 
die in de komende jaren meer helderheid gaan bieden over 
de daadwerkelijke impact van inbrengen van steenmeel. 
Deze onderzoeken leggen een zwaartepunt bij de chemische 
analyses van de bodem, mede omdat analyse van bodemleven 
erg kostbaar is en de veranderprocessen hier veel moeilijker 
te meten zijn. Diversiteit in bodemleven reageert voor een 
belangrijk deel heel langzaam op gunstiger omstandigheden in 
de bodem. Relaties tussen de snelle acties van de “actieven” en 
de impact daarvan op de motor van de nutriëntenhuishouding 
van bosbodems, zijnde het bodemleven, zullen de komende 
jaren dan ook nog maar spaarzaam gelegd kunnen worden. Een 
belangrijke waarschuwing van een gerespecteerd onderzoeker 
in deze is: het veranderen van de basensamenstelling door 
opbrengen van steenmeel leidt tot verandering in het 
bodemleven, wat echter niet hetzelfde is als herstel van de 
“oorspronkelijke” bodemsituatie. We creëren een uniek, nieuw 
bodemsysteem, waar we nog maar van moeten afwachten of 
dat gunstig uitpakt voor onze beheerdoelen.

Het met handen op de rug afwachten dan maar? De 
bosreservaten-aanpak? De in het begin van dit stuk benoemde 
ontwikkelingen nopen er toe, om juist en vooral in onze 
multifunctionele bossen te gaan zoeken naar manieren om 
deze te keren. Bosbouwkundige en ecologische kennis van 
de bosbodems zijn hier van groot belang. Voorlopig lijken er 
genoeg redenen te zijn om hier in te zetten op kleinschalig 
beheer, daarbij het bevorderen van gemengd bos, ook door 
aanplant. Op minstens 5-10% van de voorraad dood hout 
in het bos en het niet meer vlaktegewijs bewerken van de 
bosbodems voor de verjonging. Op financiering van meer 
bodem-biologisch onderzoek, bijvoorbeeld bij het gebruik 
van steenmeel. Als de overheid dan ook eindelijk zijn 
verantwoordelijkheid neemt voor de terugdringing van de 
N-depositie kunnen we de komende decennia ons verder 
verdiepen in herstel en ontwikkeling van de bosbodems.
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